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P Ř Á N Í   P A N A   S T A R O S T Y 
B U D O V Á M   N A Š Í   Š K O L Y

Milé školy! Dny naplněné dětským hlaholem se řadí jako korálky na šňůrce, 
a najednou je to 110 a 105 let, kdy do vašich lavic poprvé zasedly děti. Císaře 
pána na trůně vystřídali prezidenti, eleganci Oldřicha Nového zašlapaly ně-
mecké holínky i budovatelské gumáky, zvonily klíče na náměstích, cinkaly 
peníze z dotací Evropské unie, a vy jste tu pořád s námi.

Budova školy čp. 313 v Nádražní ulici po 110 letech
 
 Potřebujeme vás dnes stejně jako před stoletím. Rádi ve vašich zdech 
předáváme ten vzácný dar vzdělanosti, který není v každém koutě země-
koule samozřejmostí. Pořád chceme, aby naše děti uměly číst, psát a počítat. 
Ale to není všechno.
Přejeme si, aby děti, které každý den pobíhají po vašich schodištích, získaly 
přehled o historii lidského snažení i o vynálezech, které nás posouvají vpřed. 
Aby s láskou braly do rukou knihy, napsané kdysi inkoustem na papír či 
dnes na klávesnicích počítačů. Aby znaly své kosti v těle i barvu peří ptáka 
Ohniváka. Chceme v našich potomcích vyvolat touhu po vzdělávání. Chce-
me děti zvědavé, hravé a tvořivé.
 Vím, nechceme toho po vás málo, milé školy. Tiše tu stojíte a vytrvale 
každý den otevíráte své brány, abyste posloužily, jak nejlépe umíte. Na 
vaše zdi se špendlí nové a nové vyhlášky ministrů školství, kteří se potřebují 
blýsknout svým novátorstvím. Na nástěnkách je chvíli Lenin, chvíli Santa 
Klaus, jindy zas Ježíšek. S úsměvem těch, kteří vědí, shlížíte na ten mumraj 
na chodbách, ve třídách a v kabinetech. Občas nastavíte do cesty práh ne-
zbedníkovi, který simuloval potřebu, aby si na záchodě zakouřil, jindy za-
bouchnete dveře od sborovny roztržitému učiteli dějepisu, který myslí na 
Husův odkaz a neví, kde má klíče.
 Přeji vám, milé školy, mnoho dalších krásných let. Ještě toho jistě spous-
tu uvidíte, co si zatím nikdo z nás nedovede představit. Budete u toho, až 
porozumíme původu vesmíru, z čeho se skládá lidská duše, jak mluvit s ka-
meny a se zvířaty. Ve vašich zdech se jistě bude učit telepatie a teleportace 
tak, jako dnes učíme zeměpis a biologii. Rád bych byl u toho s vámi, ale 
nevím, jestli to stihnu.
 Rád bych byl i u toho, jak vaši učitelé převezmou plnou zodpovědnost za 
to, co vás chtějí naučit. Jak se odvážně postaví hloupým státním příkazům, 
které je svazují. Jak začnou svou školu utvářet podle svého přesvědčení, po-
dle citu pro potřeby dětí a jejich rodičů. A krásné bude i to, jak rodiče najdou 

cestu k učitelům svých dětí a vy, školy, se stanete centrem respektu, lásky a 
vzájemné pomoci. 
 Dokud k tomu budu mít příležitost, budu pomáhat, aby se na školy ne-
zapomínalo. Vím, že jednou se budeme podivovat nad dobou, kdy finanční 
zisk byl jediným měřítkem úspěchu. 
 Děti vám budeme dodávat stále nové, čerstvé, natěšené a plné očekávání. 
Tak na ně prosím s láskou dohlédněte.               Štěpán Jelínek, starosta

O S L A V Y   Š K O L Y

Hlouček žáků s paní řídící a jejím zástupcem v dobových oblecích před bu-
dovou školy čp. 4 na Trčkově náměstí, hrající hudba, přicházející návštěvníci, 
slavnostní uvítání, prohlídky budov školy, průvod městem, výstavy, prezen-
tace, ukázky práce s interaktivními tabulemi, přátelská setkání po letech, 
vzpomínání na bývalé učitele i kamarády, hledání sebe a svých spolužáků 
na fotografiích – „Vidíte, to jsem já v 1. třídě, ten kudrnatý blonďák. Že mě 
nepoznáváte? No, vždyť je to už 65 let, co jsem sem chodil.“ - hledání svého 
místa ve třídě –  „Tady jsem seděl s mým kamarádem. Co my jsme se navyvá-
děli.“-  posezení u výborných koláčků a kávy ve školní jídelně. A v předvečer 
oslav příjemný kulturní zážitek z koncertu současných i bývalých žáků škol 
v Opočně. Tak probíhaly oslavy výročí dvou budov školy. Budova čp. 11 na
 Trčově náměstí (v průchodu) slavila 105 let od svého otevření, budova čp. 
313 v Nádražní ulici (u pošty) dokonce 110 let od svého slavnostního otevření.

Budova školy čp. 11 na Trčkově náměstí po 105 letech
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 Atmosféra obou dní byla nejen slavnostní, ale hlavně přátelská, vzpo-
mínková, humorná, prostě báječná. Děkujeme všem, kteří se na přípravách 
oslav podíleli – zaměstnancům školy, všem účinkujícím na pátečním kon-
certě,pracovníkům KND, učitelům a jejich žákům ze ZUŠ Opočno, panu 
učiteli a jeho žákům ze ZUŠ Ústí nad Orlicí. Velký dík patří letopisecké 
komisi, která nám poskytla všechny dobové materiály. A samozřejmě velké 
poděkování patří vám všem, kteří jste se přišli do školy podívat.
 Pokud se ve vašich albech nacházejí další dobové fotografie, prosím, při-
neste nám je do školy, pokud možno i se jmény spolužáků. My si je oskenu-
jeme a vrátíme vám je. Předem děkujeme.
 Protože se návštěvníci velmi zajímali o historii školy, uvádíme pár zá-
kladních údajů, které dle podkladů letopisecké komice zpracovala paní 
učitelka Jiřina Kubasová.

BUDOVA  ŠKOLY  ČP. 4, TRČKOVO NÁMĚSTÍ
Nejstarší školní budova, postavená v roce 1865, brzy nepostačovala, proto 
byla přestavěna, byla v ní umístěna obecná škola.
Ve školním roce 1901/1902 zde byla jedna třída nově zřízené měšťanské 
školy chlapecké. Do první třídy obecné školy tehdy přišlo 50 dětí. V letech 
1902/1903 byl od třetí třídy vyučován německý jazyk jako nepovinný před-
mět.
Dnes jsou v této budově umístěny první a druhá třída, školní družina, ku-
chyňka pro výuku vaření. Školní dvůr je pěkně upraven pro hry dětí.

BUDOVA ŠKOLY ČP. 11,TRČKOVO NÁMĚSTÍ
8. července 1906 položen základní kámen ke společné budově měšťanské 
školy chlapecké a obecního úřadu.
1. prosince 1907 slavnostní otevření, ředitelem byl ustanoven Jan Hofman.
Později bylo v této budově umístěno ředitelství základní školy a učili se v ní 
žáci 2. stupně ZŠ. Dnes zde najdeme učebny třetí, čtvrté a páté třídy, žákov-
skou knihovnu, odborné učebny na výuku informatiky a dalších předmětů , 
učebnu reedukace a tělocvičnu.

BUDOVA  ŠKOLY  ČP. 313, NÁDRAŽNÍ ULICE
28. září 1901 položen základní kámen k měšťanské škole chlapecké.
22. srpna 1902 proběhla kolaudace, v září pak byla zahájena výuka, škola 
chlapecká byla v roce 1907 přemístěna do nově postavené budovy čp. 11 na 
Trčkově náměstí (dosavadní prostory nepostačovaly).
Od roku 1907 sem byla umístěna měšťanská škola dívčí (vyučování zahájila 
16. září 1905 v budově obecné školy).
Během času budova prošla mnoha stavebními úpravami, postupně byla 
vybudována:
1949    školní kuchyň pro výuku vaření
1950     první školní kuchyň s jídelnou pro žáky
1991     kompletní rekonstrukce, moderní přístavba s tělocvičnou
2011     zateplení budovy, výměna oken a dveří, nová fasáda
Dnes zde najdeme ředitelství školy, odborné učebny pro žáky, tělocvičnu, 
žákovskou a učitelskou knihovnu, školní kuchyň s jídelnou. Škola se stále 
modernizuje, aby splňovala požadavky na moderní výuku a vzdělávání.

Mgr. Jana Hrnčířová, Mgr. Jiřina Kubasová

z p r á v y   z   r a d n i c e  —

M Ě S T O   O P O Č N O   N A B Í Z Í

- bytovou jednotku č. 623/5 v bytovém domě čp. 622-623 umís-
těnou v 2. nadzemním podlaží, o velikosti podlahové plochy 50,10 m2, 
společně s podílem 501/11067 na společných částech budovy a pozem-
cích, společně s dřevníkem, který se nachází na pozemku parc. č. 319/9, 
vše v obci Opočno, k.ú. Opočno pod Orlickými horami. Minimální cena
 600 000 Kč. Termín pro podání nabídek je do 5. října 2012.

Zasíťované pozemky, určené k výstavbě rodinných domů, v atraktivní lo-
kalitě Ořechová v Opočně. Cena je 600 Kč/m2:

- pozemek parc. č. 1147/30 o výměře 992m2 – VB 
- pozemek parc. č. 1147/57 o výměře 998m2

Bližší informace k prodeji uvedených nemovitostí najdete na interneto-
vých stránkách www.opocno.cz nebo na Městském úřadu Opočno, odbor 
majetku a rozvoje města, telefon 494 669 637, 494 669 630.                   Fi.

V O L B Y   D O   Z A S T U P I T E L S T V A 
K R Á L O V É H R A D E C K É H O   K R A J E

Volby do Zastupitelstva Královéhradeckého kraje se uskuteční:
v pátek  dne 12. října 2012  od 14 hodin  do 22 hodin a 
v sobotu  dne 13. října 2012  od   8 hodin do 14 hodin.

Sídla volebních místností:
volební okrsek č. 1 Informační centrum, Kupkovo nám. 247
volební okrsek č. 2 , Kodymův národní dům, Kupkovo náměstí čp. 310
volební okrsek č. 3, Dům pro seniory (Domov důchodců), Tyršova 683
volební okrsek č. 4,  Hasičská zbrojnice, Čánka, čp. 3

Oznámení o době a místu konání voleb v úplném znění je zveřejněno na 
úřední desce Městského úřadu Opočno a na výlepových plochách. 

s p o l e č e n s k á   k r o n i k a

V Í T Á M E  N O V É  O B Č Á N K Y :
Markéta Bahníková                   Opočno, Pitkova
Ema Andršová                              Opočno, Ořechová 
Ondřej Novotný                           Opočno, Sv.Čecha
Sára Sakařová                               Opočno, Dobříkovec
Nela Prausová                               Opočno, Podzámčí
Viktorie Kopová                           Opočno, Dobříkovec
Dominik Lang                               Opočno, Švamberk
Jakub Žid                                         Opočno, Podzámčí
Rozálie Dafčíková                       Opočno, Švamberk
David Otman                                 Opočno, Dobrušská
Adriana Tomková                        Opočno, Hradecká

V Ý Z N A M N É  J U B I L E U M  O S L A V I L I :
Věra Musilová   5. 9. 1921
Maruška Kubasová                         10.9. 1928
Ludmila Lázničková 16. 9. 1931
Jindřich Mrázek                                                18. 9. 1927
Eva Bažantová 23. 9. 1930

 
z p r á v y   z   k n i h o v n y   —

K N I Ž N Í   N O V I N K Y

Oddělení pro dospělé
–  Zora Beráková: Nekorunovaná královna
 Historický román.
– Dora Čechova: Nechtěl jsem být Leninem
 Povídky.
– Dějiny Ruska
– Jude Deveraux: Měsíc za úsvitu
 Román.
–  Ann Granger: Poslední slova 
 Detektivka.
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Velká soutěž k výročí knihovny – luštění, hádanky, poznávačky
Tvořivá dílna – vyrob si knížku.
(probíhá v půjčovní dobu dětského oddělení – po, st 12 – 16.30 hod.)
                                 Za knihovnu Ing. Radka Mecnerová.

K D E   V Š U D E   S Í D L I L A 
O P O Č E N S K Á   K N I H O V N A ?

Za dobu svého působení si užila dost stěhování. Mnozí ji pamatují v budově 
proti zámku, kde je dnes expozice Františka Kupky a Luboše Sluky, ti starší 
v domě čp. 2 na Trčkově náměstí. Ale málokdo ví, že sídlila také v budově 
čp. 10, tedy v dnešní Základní umělecké škole. Když mi o tom poprvé řekl 
hudební skladatel Luboš Sluka, byl jediným. Nikdo z pamětníků jeho slova 
nepotvrdil. Ale potvrdila mi je kronika. Našla jsem v ní záznam z roku 1935, 
kde se píše, že v tomto roce se Veřejná lidová knihovna přestěhovala z Kody-
mova národního domu do domu čp. 10 na Trčkově náměstí. 
 Naše knihovna slaví letos své kulatiny, je jí 110 let. Tomuto výročí se 
věnuje výstava, která bude v té dnešní knihovně od 25. září do začátku listo-
padu. Kronika toho o historii knihovny moc nepíše, o to cennější je vyprá-
vění Luboše Sluky, který je nejen naším slavným rodákem, ale také skvělým 
vypravěčem. Byla by škoda jeho vyprávění upravovat pro psanou podobu, 
proto jsem udělala zásahy jen minimální. A tak až budete číst následující 
řádky, představte si, že posloucháte jeho milý hlas...
Opočno mělo jednu z nejlepších knihoven. A nejrozsáhlejších. Nemyslím 
tu zámeckou. Město mělo svoji, občanskou. To byla knihovna, která ale ne-
byla zřejmě moc dobře vedená po stránce organizační, takže tam měli asi 
trochu nepořádky - nechtěně, poněvadž to dělali amatéři. Knihovna byla na 
různých místech, ale v době, kdy jsem to začínal vnímat a začal si půjčovat 
knížky, byla knihovna v přízemí dnešní hudební školy. Já jsem zažil několik 
knihovníků, ale jeden z nejdůležitějších byl pan Kafka. Původem byl listo-
noš, ale protože byl nějak nemocný, nevím, co mu bylo,  byl dán dřív do dů-
chodu a věnoval se potom hlavně činnosti v knihovně a činnosti kronikářské. 
Napsal spoustu článků o Opočně a věnoval se taky starým vykopávkám na 
pohanských pohřebištích, která byla na Chlumu a v Halíně. A tento pan Kaf-
ka byl velice sečtělý a vzdělaný, dokonce se prý naučil latinsky. Bylo o něm 
známo, že když půjčoval knížku, dovedl velice dobře poradit, a když ten čte-
nář knížku vracel, tak se ptal na její obsah. Rozumíte? Jestli ji skutečně četl. 
A když nečetl, tak – špatny. Takovej to byl báječnej chlap, tenhle pan Kafka…
 Protože otevření Veřejné knihovny lidové v roce 1902 je datováno na 
2. listopad, nechám si zbytek vyprávění do příštích ON, které budou výročí 
zase o kousek blíž. Dozvíme se, co měla opočenská knihovna společného 
s Juliem Fučíkem.                                                             dm

V Ě Ř T E   N E V Ě Ř T E

Děkujeme za odpovědi, jedná se skutečně o dům čp. 141 na rohu Kupkova 
náměstí, který je majetkem Colloredo – Mansfeldů. V přízemí je dnes pro-
dejna paní Pólové a byt, v patře má své sídlo o. s. Abakus. Budova je kulturní 
památkou. 
 Fotografie byla pořízena náhodou. Když jsem šla koncem srpna kolem, 
uviděla jsem otevřená vrata. Právě se tam pracovalo. Měla jsem s sebou fo-
toaparát, bylo mi dovoleno vejít do dvora a fotit. Později jsem se dozvěděla, 
co se zde vlastně dělalo. „Letos byly prováděny opravy a udržovací práce 
na opěrné zdi mezi školou a domem. Znamenalo to vyspravení, doplnění 
chybějícího kameniva a zatažení koruny zdi, aby nedocházelo k postupné-
mu rozpadávání. Dále byla provedena oprava omítky sloupů a samotné zdi 
do ulice včetně štukatérských prvků a oprava střechy vjezdového portálu ze 
strany náměstí,“ uvedl Milan Vondřejc, ředitel Správy lesů KCM Opočno.
 Zjišťování současnosti nebylo složité, kde však zjistit minulost domu, 
když kronika mlčí? Podle jejích záznamů by se mohla stavba domu datovat 

– Stanislav Motl: Cesty za oponu času 3
 Bomba pro T.G.Masaryka a další příběhy zločinu i hrdinství.
– Lucie Müllerová: …a postarej se o Elišku
 Román.
– Jo Nesbo: Lovci hlav
 Napínavý román.
– Halina Pawlowská: Až se mě dcera zeptá
 Příběhy.
– Ivo Pejčoch: Fašismus v českých zemích
 Přehled.
– Leoš Šimánek: Z Nového Zélandu přes Havaj do Austrálie
 Cestopis.
– Claude Ühlinger, Marlyse Tschui: Když někdo blízký pije
 Rady.

 Oddělení pro děti
– Jiří Havel: Co tu kvete, svítí, létá?
 Básničky pro nejmenší.
– Ivona Březinová: F jako Fík
 První čtení.
– Thomas Brezina: Dům pekelného salamandra
 Další příběh z edice „Čtyři kamarádi v akci“.
– Gejza Demeter: Ráj na zemi
 Romské pohádky.
– Zdeněk Karel Slabý: Strašidelné pohádky
– Lincoln Peirce: Velkej frajer Nate jede
 Ze života dětí.
–  Sarah Dessen: Poslouchej!
 Dívčí román.
– Caroline A. Plaisted: Bude ze mě slečna
  Vše o dospívání pro dívky.
– Caroline A. Plaisted: Bude ze mě chlap
 Vše o dospívání pro chlapce.

Kompletní seznam nových knih naleznete na stránkách knihovny www.
opocno.cz/knihovna, sekce On-line katalog, Seznamy a novinky.

Ř Í J N O V É   A K C E   K N I H O V N Y

2. 10. 2012 od 18 hod. Setkání s regionálními spisovateli.  Účast přislíbili 
Mgr. Věra Kopecká, básnířka, fotografka a překladatelka z Křinic u Brou-
mova, a Mgr. Jiří Mach, historik a publicista z Dobrušky. Autoři představí 
ukázky ze své literární tvorby a pohovoří o své literární činnosti.
16. 10. 2012 od 17.30 hod. Izrael – Země mnoha tváří (putování Izrae-
lem, Palestinou a jordánskou Petrou – jedním ze 7 divů světa) – živě komen-
tovaná projekce cestopisného videa pana RNDr. Petra Rybáře, čestného 
člena Klubu cestovatelů Hanzelky a Zikmunda GLOBE.
29. 10. 2012 od 18 hod Autorské čtení Miloně Čepelky prolínané hudeb-
ním doprovodem žáků ZUŠ Opočno pod vedením Kamila Remeše.
1. 10. - 2. 11. 2012 – výstava „Jak se dělá kniha“ – ukázky, jak vznikala 
kniha „Cesta do Vesmíru“ žáků místní ZŠ, fotografie knihařských strojů a 
ukázky vazby knih z knihařství U Sluníčka, fotografie z historie knihovny 
(v půjčovní dobu knihovny – po, čt 8 –17.30 hod., st 12 –16.30 hod.)
 Všechny akce probíhají v rámci oslav 110 let veřejné knihovny v Opočně 
(otevřena  2. 11. 1902) a konají se v prostorách knihovny.

Dětské oddělení
5. 10. 2012 – O klíče královny Elišky – rytířské soutěžní odpoledne pro děti 
z 1. – 4. třídy. Sraz v 15.45 hod. na nádvoří zámku v Opočně. Nutno se pře-
dem nahlásit v knihovně a zaplatit startovné 20 Kč. Probíhá ve spolupráci  
s Junákem – svazem skautů a skautek ČR – střediskem Opočno.
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F R A N T I Š E K   K U P K A   – 
V   U M Ě L C I   J E   V Ů L E   Z N O V U 

V Y T V O Ř I T   V E S M Í R …

V minulých ON jsme četli, že v souvislosti s ilustrací díla Člověk a Země se 
Kupka naučil  částečně hebrejsky, řecky a latinsky, jezdil studovat Schliema-
nnovy nálezy do Berlína, pročetl kdejaké dílo o archeologii…  Kupka jako 

„dříč“ se nezapře ani v dalších letech. Poslechněme si jen malou část z knihy 
Miroslava Lamače:
 Koncem prvního pětiletí našeho věku začíná v Kupkově životě nová 
epocha. V pozadí je žena, Nini (Eugenie) Straubová, s níž se Kupka patr-
ně poznal na přelomu let 1902 a 1903. Od konce roku 1904 žili společně 
(oženil se s ní však až v roce 1910) a Nini vnesla konečně pořádek a klid do 
Kupkova života: v roce 1906 se odstěhovali do malého domku v Puteaux, 
tehdy předměstí Paříže… Ani tehdy nezanechal spiritismu, stále navštěvo-
val „druhou stranu“, přestože si tím ničil nervy. Pokračoval i ve studiu fyziky, 
biologie, fyziologie na Sorbonně, a také v dalších výletech do okultních věd… 
Usiluje o vytvoření vlastní estetiky. Kupkova teorie neroste jen ze zkušenosti 
malíře, kreslíře, grafika, ale je také založena na průzkumu historie, sociolo-
gie, filozofie, psychologie a přírodních věd… Kupka, iracionalista i raciona-
lista snad stejným dílem, chtěl intuici vyhrotit vůlí, z chemických procesů 
v lidském těle odvodit tvary obrazů, z fyziologie vnímání dospět k harmonii 
měřené antikou, tvořit jako příroda, v lidském individuu najít kosmos a do 
vesmíru promítnout lidskou touhu...

Amorfa – Dvoubarevná fuga 
Vzhledem k letošnímu výročí teď přeskočme několik let. V roce 1912 je na 
Podzimním salonu v Paříži poprvé vystavena Kupkova Amorfa -Dvoubarev-
ná fuga, jejíž digitální reprodukci si můžeme prohlédnout v nové opočenské 
expozici. Vraťme se však s Lamačem k počátkům:
 Mimořádný význam má v Kupkově vývoji série studií Děvčátko s míčem. 
Někdy v létech 1907 nebo 1908 maloval Kupka svoji nevlastní dceru An-
drée, jak si na zahradě hází červenomodrým míčem. O málo později zpraco-
val tento námět v dlouhé sérii kreseb, z nichž se postupně vytrácí reálný pod-
nět a stále znatelněji vystupují dráhy rotačního pohybu míče, které vytvářejí 
složitou síť čar, ústící nakonec ve svébytný útvar eliptických a kruhových li-
neárních průniků, zřetelný zárodek budoucí Dvoubarevné fugy. Bylo by však 
chybné chápat tuto posloupnost přímo; ke zrození Fugy přispěla ještě řada 
dalších experimentů navazujících na pojetí a význam elipsy i kruhu… Elipsa 
i kruh jako symboly nepřetržitosti pohybu jsou pro Kupku spjaty s děním 
kosmu i s jeho základní mechanikou a dynamikou.

Dvoubarevná fuga a Johann Sebastian Bach
Poslech Bachových fug na Kupku hluboce zapůsobil. V poznámkách 
z let 1911 – 1912 Kupka zachytil leccos, co vedlo ke zrodu obra-
zu Amorfa – Dvoubarevná fuga: Ano, fugy, kde tóny vznikají jako 
správné fyzické jednotky, které se proplétají, přicházejí a opět mizí...
 Závěrem dovolte poslední citaci. Přestože je pohledem z jiné strany, i zde 
se setkává hudba a obraz. A co má společného s Františkem Kupkou? To 
nechám na čtenáři.
 Hudba se obrací k tvůrčí fantazii posluchače a chce v ní živě vyvolat citové 
zážitky a vize, z nichž sama vznikla. To se jí ale podaří jen tehdy, když ten, kdo 
mluví řečí tónů, má tajemnou schopnost, aby hudbou vyjádřil myšlenky urči-
těji a zřetelněji, než odpovídá jejím běžným výrazovým možnostem. V tom je 
Bach jedním z velkých. Jeho hudba je básnická a malířská, protože její téma-
ta vyrostla z básnických a malířských představ… Největší na tomto hluboce 
živém, podivuhodně plastickém a jedinečně dokonalém umění je duch, který 
z něho vyzařuje. Duše, která uprostřed neklidu touží po míru, a tento mír již 
okusila, umožňuje jiným podílet se na svém zážitku. (Kniha Z mého života 
a díla od Alberta Schweitzera, který byl nejen světově proslulý lékař, ale 
i výborný varhaník).                                                dm

do roku 1740, ale číslo popisné uvedeno není. Dalším zdrojem je stavebně 
historický průzkum z roku 1972, podle nějž se jedná o hodnotnou barokní 
architekturu z doby kolem poloviny 18. století s původní fasádou a částečně 
dochovanými klenbami. Dvorní zástavba – kůlna a patrový přístavek – jsou 
z počátku 20. století. 
 Dalším zdrojem je dokumentace uložená na odboru výstavby Městské-
ho úřadu. Co jsem v ní našla? Třeba to, že v roce 1956 proběhla generální 
oprava. Žádost podal Pokusný lesní závod Výzkumného ústavu lesního, 
hospodářství Opočno. Ve stejném roce byly provedeny i změny střechy, 
břidlice byla vyměněna za eternit. Další zajímavý dokument je z roku 1977, 
tentokrát byl žadatel Lesní závod Opočno (spadal pod Východočeské státní 
lesy). Žádal o povolení opravy venkovních omítek atd., je zde uvedena i bar-
va, mnozí ji pamatujeme: podklad střední okrová šedá, vystupující plochy 
smetanově bílé, oplechování, okna a dveře – tmavý okr.
 Ale úplně nejstarší dokument je z roku 1932. Je zajímavý nejen tím, že 
se znovu vracíme k současným majitelům, tedy Colloredo – Mansfeldům, 
ale také tím, že některé věci se nezměnily. Stejně jako dnes – když jste chtěli 
postavit lešení, museli jste žádat o povolení. A pokud chcete vzor žádosti, 
dokument z roku 1932 je určitě krásnou inspirací:
 Sdělujeme zdvořile, že v úterý, dne 16. t.m. započneme s opravami fasády 
na č. 141 na Velkém náměstí a žádáme o lask. povolení  postavení lešení na 
veřejný chodník tamtéž. Současně žádáme o vypnutí elektrického světla po 
dobu provádění oprav. 

 S veškerou úctou (podpis jsem nerozluštila)
Žadatel: Colloredo – Mannsfeldské ředitelství velkostatku Opočno, datum 
13. srpna 1932.
 A dnešní hádanka? Věřte nevěřte, některé změny probíhají docela rychle. 
Takhle vypadalo místo na jednom opočenském domě v blízkosti Trčkova 
náměstí od letošního července. Snímek byl pořízen 17. září, ale v době, kdy 
vyjdou ON, už bude minulostí (pokud vše půjde podle plánu). O který dům 
se jedná? Na vaše odpovědi se těšíme do příští uzávěrky, tj. do 9.10. Můžete 
je posílat emailem na adresu opocenskenoviny@mu.opocno.cz, smskou na 
číslo 739 145 521, předat osobně na podatelně MěÚ nebo v archivu letopi-
secké komise – každou středu od 14 do 16.30 hodin v KND.                   dm
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V Z D Ě L Á V Á N Í   P R A C O V N Í K Ů 
D O M O V A   D Ě D I N A   V   O P O Č N Ě

Domov Dědina Opočno (domov pro osoby se zdravotním postižením) hostí 
řadu lektorů – klinického psychologa, speciálního pedagoga, psychotera-
peuta a specialistu na alternativní komunikaci s osobami s řečovými poru-
chami.

    Kdy? V desetidenním školení personálu tohoto zařízení počínaje zářím 
2012 a přerušovaně do listopadu 2012. Co budou účastníci školení probí-
rat? Poznatkové minimum o duševních chorobách a poruchách, o různých 
mentálních úrovních obyvatel ústavu a těžkých zdravotních poruchách a 
nemocech. Proč? Aby znali možnosti a hranice svých klientů a nepřeceňo-
vali je nebo nedoceňovali.
    Nabyté teoretické znalosti  se účastníci kurzu za pomoci lektora pokusí 
aplikovat do své práce s cílem zlepšit kvalitu poskytované péče uživatelům 
služby. Za pomoci řízené exkurze v ÚSP a DD Česká Skalice mohou porov-
nat úroveň své práce a získat nové zkušenosti.
   Součástí školení  je také získání dovedností v oblasti komunikace s klienty, 
kteří nemluví nebo mluví méně srozumitelně. Porozumění  vlastní práci i 
mentalitě uživatelů služby povedou k vyšší odbornosti zaměstnanců a  cel-
kovému zkvalitnění poskytovaných služeb.
   Školení se uskuteční za podpory Evropského sociálního fondu, je posky-
továno bezplatně a organizuje ho Občanské sdružení  Za důstojné stáří 
z Prahy.

PaedDr. Naděžda Fibichová, Občanské sdružení  Za důstojné stáří

V E V E R K Y   A   V E V E R Č Á C I 
S I   U Ž I L I   V Ý L E T 

D O   O L O M O U C E   A   O K O L Í

V úterý 21. 8. 2012 se skauti vydali na šest dní za Václavem III. a Jiřím
Wolkerem. Spali v Olomouci a podnikali zajímavé cesty po okolí.
 Hned druhý den jsme měli domluvenou soukromou prohlídku olomoucké 
radnice, kde nás provázel bývalý náměstek primátora Ing. Vladimír Pokorný 
(pro okolí Laďa – pěkně po hanácku). Viděli jsme pracovnu pana primátora, 
který ale zrovna nebyl přítomen. Takže dárek pro něho jsme zanechali u jeho 
sekretářky. Na chodbě jsme obdivovali pečetě některých našich panovníků, 
mohli jsme se posadit do obřadní síně a Laďa nám poutavě vyprávěl o obra-
zech a o historických událostech z té doby. Vystoupili jsme na věž a odtud po-
zorovali okolí. Potom s námi šel do Přemyslovského paláce, kde je Arcidiecéz-
ní muzeum, a tam jsme mohli vidět pozlacený kočár a poklad arcibiskupství. 
Vešli jsme i do Dómu (kostel sv.Václava) a sestoupili do podzemí k rakvím. 
S Laďou jsme se rozloučili, protože jsme měli domluvenou vyhlídkovou plav-
bu historickou Olomoucí na raftu. Všichni jsme na něm seděli poprvé v životě, 
plavba trvala 25 minut a byl to pro nás jedinečný zážitek.

 Po rychlém obědě jsme jeli do vesnice Příkazy, kde je Hanácké muzeum 
a my se mohli seznámit s tím, jak dříve žili Hanáci.
Další den jsme jeli do Prostějova, kde na nás čekala tamní skautka Eva a s ní 
jsme pokračovali do Čech pod Kosířem. Vešli jsme do jedinečného Muzea 
kočárů, kde nás prováděl sám majitel. Původně jsme kočáry chtěli spočítat, 
ale bylo jich tam tak veliké množství, že to prostě nešlo. Opravdu se bylo 
na co dívat, každý měl svoji historii, i kočáry pohřební. Pochopitelně naší 
pozornosti neunikl zlatý kočár, který si zahrál ve filmu Sisi. Zajímavé bylo 
i Hasičské muzeum, kde nás provedl pán bodrou hanáčtinou, takže jsme 
některým slovům ani nerozuměli. Další zastávkou byl tamní vyhlášený park 
a zámek, který se ale opravuje a přístupný zatím není. Provedl nás tam jeden 
známý skautky Evy.
 Vrátili jsme se zpátky do Prostějova, protože Eva nám tam zařídila opět 
prohlídku radnice s výstupem na věž a i tam jsme si mohli posedět v krásné 
svatební síni. Všem nám koupila k obědu 4 veliké pizzy, které v dětech zmi-
zely jako pára nad hrncem. Dále jsme hledali na náměstí rodný dům Jiřího 
Wolkera a jeho sochu. Zašli jsme i do muzea, kde jsme se o tomto básníkovi 
dozvěděli ledacos zajímavého a hlavně si prohlédli fotografie z jeho dvou 
skautských táborů . A opět jsme se vrátili do Olomouce.
 V pátek jsme si trochu přispali a vyrazili obdivovat Arcibiskupský palác 
z let 1664 – 1669, stavebně upravený do dnešní podoby počátkem 20. sto-
letí. I tam jsme se od sympatické původkyně dozvěděli mnoho zajímavého. 
A přišel nás pozdravit sám Arcibiskup olomoucký a metropolita moravský 
Jan Graubner.
 Dále jsme se jeli podívat do Veteran haly, kde jsme mohli vidět velkou 
sbírku starých telefonů a pochopitelně aut.
 V sobotu nás čekal výlet na hrad Šternberk a do Muzea času, které je celé 
nově upravené, a tak jsme mohli vidět, jak vypadají planety, seznámit se 
s životem slavných hvězdářů, obdivovali jsme staré hodiny i greenwichský 
poledník.
 Po návratu do Olomouce jsme se ještě zajeli podívat do muzea, kde byla 
výstava o historii olomouckého četnictva, Sokolů a města Olomouce, a do 
neuvěřitelného Přírodovědeckého muzea, kde jsme strávili nejvíce času a 
vůbec se nám odtamtud nechtělo odejít. Chytali jsme imaginární ryby, moh-
li si osahat různé kůže zvířat, pouštět si hlasy ptáků, přiřazovali jsme samič-
ky k samečkům, prohlíželi si obrázky stromů a plodů v dřevěných rámech, 
leželi jsme jako v trávě a pozorovali ptáky v letu, prolezli jsme jezevčí noru, 
nakoukli jsme do včelího úlu, seznámili se s rostlinami, mohli jsme zkrátka 
prozkoumat krajinu užívanou člověkem. Také jsme si vyzkoušeli kvízy a dal-
ší hry o přírodě, no - pro nás neuvěřitelný a velice přínosný zážitek.
 V neděli jsme se pak vypravili do ZOO na Svatý Kopeček, která také do-
znala velké změny a v současné době se tam staví safari. Ale my jsme měli 
za úkol najít dům, ve kterém o prázdninách pobýval Jiří Wolker, a také kříž, 
který mu na jeho památku dala postavit babička s dědečkem. Vše jsme si 
zdokumentovali a tiše postáli v Bazilice Navštívení Panny Marie, kde právě 
probíhala mše.
 No a v pondělí jsme se rozloučili s Olomoucí a vrátili se do Opočna. Ze 
svých výletů si děti psaly deník (jako Jiří Wolker) a sbíraly všude razítka na 
památku. Na svých cestách jsme poznali, že má cenu nosit skautské tričko 
i šátek, protože nám to poskytlo nejednu výhodu. Když lidé zjistili, že jsme 
z Opočna, tak většinou říkali, že je z Opočna Táňa Kuchařová a že máme 
výbornou zmrzlinu.                      Iva Vulasová

L É T O   J E   Z A   N Á M I

Letošní rok (pro hasičskou mládež končí rok dnem 31. srpna) byl pro nás 
jako předchozí roky – plný aktivity. Protože naše děti, pokud chtějí chodit 
do nějakého kroužku v místě, nemají na výběr, jsme tu jen my, dobrovolní 
hasiči. Proto se snažíme děti zaujmout, něco naučit a na druhou stranu také 
potěšit. 
 V letošní sezoně, tedy od května, jsme byli s dětmi staršími i mladšími 
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celkem na osmi soutěžích, a to v Jílovicích dvě noci pod stanem, ve Valu, 
v Opočně, Křovicích, Malšově Lhotě, Ledcích, Jasenné a také jsme soutěžili 
na domácím poli, v Čánce. Zdaleka nejlepší a nejpřekvapivější bylo pro nás 
vítězství mladšího družstva v Čánce. Asi rodiče výborně fandili, a proto si 
děti s úžasným časem 30,8 vteřin vybojovaly zlaté medaile, které s hrdostí 
nosily až do večera na krku. Starší žáci si letos třikrát vybojovali zasloužené 
třetí místo. 

Družstvo mladších dětí na soutěži v Malšově Lhotě

 Pro zábavu jsou dětem pořádány hlavně akce Čarodějnice a Dětský bran-
ný den, který měl letos již 3. ročník. K mé veliké radosti se letos konečně 
podařilo uspořádat dětem letní soustředění v přírodě. S dětmi pracuji už od 
roku 2007 a už dlouho jsem měla v plánu uspořádat dětem vícedenní akci 
mimo vesnici, aby se ukázalo, kdo z nich je trochu táborník, a kdo potřebuje 
maminčinu sukni. Vím, že většina dětí se těší na momenty, kdy nebudou 

„komandováni“ rodiči a budou moci řádit s kamarády. Hlavně večery u ohně 
a v chatkách, to je pro ně nezapomenutelný zážitek, vždyť mnoho z vás čte-
nářů to má také prožité. Jen moje děti si toho moc neužijí, protože jakožto 
vedoucí je mám pod dohledem stále. Mojí pravou rukou se v organizaci 
pobytu v kempu Bystré v Orlických horách stala další členka SDH Čánka, 
Olina Dušková. Tímto bych chtěla poděkovat jak jí za skvěle odvedenou 
práci, tak jejímu otci za pomoc při organizaci ubytování. Děti i dospělí si 
užili mnoho zábavy při denodenních soutěžích, honbě za pokladem, noční 
stezce odvahy i třeba koupání v místním koupališti. Spousta momentů nám 
už zůstane v paměti napořád a některé průpovídky se stanou předmětem 
smíchu na několik let. Celkem se účastnilo 12 dětí a 4 dospělí. My dospěláci 
jsme po odjezdu domů ještě tři dny dospávali vynaložené síly. 
 A to nás už za týden čekalo soutěžní klání v Křovicích, kam každoročně 
jezdí všechna 4 naše soutěžní družstva. Je mi záhadou, jak to mají zařízené, 
ale na soutěž v Křovicích je vždy až příliš slunečné počasí. Naštěstí náš druh 
sportu je úzce spjat s vodou a tudíž není problém se osvěžit. Další sobotu 
nás čekaly závody v Jasenné a Ledcích. Do Ledec jsme opět jeli v plném poč-
tu 4 družstev, do Jasenné jelo jen družstvo starších, ti mají tolik energie, že 
zvládnou dvě soutěže za den. Tento den nám do naší sbírky přinesl další 3 
poháry za místa na stupních vítězů. 
 Teď už se nám děti začínají chystat do školy a na hasičských schůzkách 
si začneme zase více hrát než pracovat, aby měly více elánu do školních 
povinností. Ale vzpomínky na letošní akce nám zůstávají, pokud se i vy 
chcete podívat, co vše jsme letos zvládli (a to nejen děti), podívejte se na 
www.sdhcanka.rajce.idnes.cz                           
                          Za SDH Kateřina Vošlajerová

S B O H E M   L É T O !

Tak a máme po létě. Celý rok se těšíme na čas dovolených, koupání a na 
výlety, a pak je to jako když lusknete prsty a už padá listí ze stromů. Výběru 
dovolené často předchází bouřlivá domácí diskuze, při které hlava rodiny 
propaguje rybolov v Norsku, zatímco něžné pohlaví by radši ukázalo své 

nové bikiny na pláži v Itálii. Většinou to dopadne tak, že se jede do Itálie, ale 
tatík si může vzít pruty s sebou do kufru. Někdo rád zůstane v Čechách a 
věnuje se třeba cyklistice, jiný letí na jistotu za sluncem do exotických krajů. 
 Každá volba s sebou ovšem nese jistá rizika. Při setrvání v naší vlasti hrozí, 
že nám zrovna vyjde týden, kdy srážkový graf bude trhat rekordy a my nevy-
strčíme nos z hotelu. Děti s rýmou a kašlem budou deptat hotelový personál, 
protože nuda je hrozná věc. To sice v oblíbených afrických letoviscích nehro-
zí, přesto se může stát, že nás známá pomsta faraonova nepustí z pokoje ani 
na krok také. Kdo to zažil, ví, o čem mluvím. Stačí ochutnat některé dobroty, 
které „u nás nemáme“, případně to přehnat hned první den se sluníčkem. 
Brzy přes podivné zvuky linoucí se z nafouklého břicha neslyšíte rádio a sem 
tam přijde varování v podobě ostrého píchnutí v oblasti střev. No a pak si 
plavete v bazénu a znenadání si uvědomíte, že byla zásadní chyba nezjistit si, 
kde je u bazénu toaleta. Je vám nad slunce jasné, že není nač čekat, a taky vás 
děsí pomyšlení, že to, co se ve vás bouří, plavky rozhodně neudrží. Varianta 
zůstat v bazénu vzhledem k průzračnosti vody není možná, být to u nás na 
rybníce Broumar - leccos by se skrylo. V případě průjmu v Egyptě si buďte 
jistí, že se nejedná o jednorázovou záležitost. Nezakoupíte-li příslušné míst-
ní léky, bude vás již rychlý krok provázet celou dovolenou. 
 Ať už patříte mezi ty, kteří po dovolené impregnují pohorky, nebo mezi ty, 
kteří ještě teď vysypávají písek ze sandálů, jedno je jisté. Porcinule už je za 
námi a to, jak každý ví, znamená, že topná sezóna začíná a vánoční svátky 
nám neodkladně klepou na dveře. Sbohem léto!                         OS
 

N O V I N Á Ř S K Ý   Š O T E K   U M Í   V Ě C I !

A což teprve v okamžiku, kdy se sejde šotků víc. Nejzáludnější z nich se usa-
dí v hlavách těch, kdo připravují noviny, našeptávají jim pořádné nesmysly, 
a pak si mnou ruce, jak se jim dílo zkázy podařilo. V minulém čísle ON se 
šotkové snažili, a co víc -  zaměřili se na školu.
 Jak postupovali? Paní učitelka Jana Rejzková s žákyní Lenkou Havlíčko-
vou poslaly text o táboře v Polsku. Byl úplně bezchybný, což se novinářským 
šotkům nehodilo do krámu, a tak zapracovali ukázkově zákeřným způsobem. 
 Věta, na které se šotci vyřádili, zněla: 

"Kromě mnoha hezkých zážitků jsme, milí rodiče zúčastněných dívek a 
chlapců, odjížděli pyšní na naše svěřence, protože ve zdvořilosti, ochotě, ká-
zni, tvořivosti a dobré náladě nezůstali pozadu za svými polskými kamarády."
Novinářský šotek zavětřil příležitost a povedlo se mu vpravit za rodiče čárku. 
Ono totiž oslovení milí rodiče by opravdu mohlo být odděleno čárkami z 
obou stran, pokud by ovšem nepokračovalo toto oslovení dál, což v tomto 
případě platí. A tak vznikl první nesmysl, který nemusím psát, zkuste si do-
sadit za rodiče čárku a uvidíte sami. 
 Při korekturách byl šotek odhalen a čárka byla určena ke zrušení. Jenže 
co čert nechtěl, další novinářský šotek se postaral o to, že byla zrušena úplně 
jiná čárka. A tak se stalo, že každý, kdo umí česky a přečetl si minulé ON, 
žasnul, co paní učitelka napsala: „Kromě mnoha hezkých zážitků jsme milí 
rodiče, zúčastněných dívek a chlapců, odjížděli pyšní na naše svěřence, pro-
tože…“ Milí čtenáři ON, velmi se omlouváme vám a hlavně Janě Rejzkové. 
S novinářskými šotky jsme pořádně zatočili, věřme, že už dají pokoj! 
                dm

 

Z A Č A L   N Á M   N O V Ý   Š K O L N Í   R O K

Letní dny uběhly jako voda a začal nám nový školní rok. U nás v mateřské 
škole je září spojeno s příchodem nových dětí. Každé dítko zvládá tuto situaci 
jinak.
 Některé přijde jako by nic, jiné je zamlklé nebo naopak brečí. V každém 
případě je začátek školního roku velice náročný nejen pro děti, ale i pro jejich 
rodiče a pedagogy. Velikou výhodou jsou v této situaci smíšené třídy. Děti již 

„zvyklé“ na mateřskou školu se vrací ke svým kamarádům a učitelkám, na kte-
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ré se o prázdninách těšily (to bylo radosti a štěbetání při opětovném shledání).
 3. září!!!. „Nové“ děti jsou zařazovány do tříd dle přání rodičů ke svým 
sourozencům a kamarádům, které již znají. Tím se snažíme co nejvíce dětem 
usnadnit jejich adaptaci na mateřskou školu.
 Smíšené třídy jsou jednou z dvanácti zásad, které musí mateřská škola za-
řazená do Sítě škol podporujících zdraví splnit. Naše mateřská škola je v této 
síti zařazena již tři roky. O letošních prázdninách jsme se pomocí dotazníků 
pro zaměstnance a rodiče hodnotili. Dotazníky byly dané Státním zdravot-
ním ústavem v Praze. Díky výstupům z těchto dotazníků jsme si stanovili 
nové cíle na další tříleté období. Nový Školní vzdělávací program a autoeva-
luaci (hodnocení) jsme již do Prahy odeslali a nyní čekáme na prodloužení 
členství.
 Být zařazen mezi školami podporujícími zdraví je veliký závazek, přesto, 
anebo právě proto, o členství i v dalších letech usilujeme.
 V letošním školním roce se zaměříme na multikulturní výchovu. Motto: 

„Letem světem k jiným dětem…“ nám naznačuje, co nás čeká. Budeme se 
seznamovat s jinými národy a kulturami, ochutnáme jídla z jiných zemí, bu-
deme se učit pracovat s odlišností, být tolerantní, kamarádští a snášenliví.
Opět nás čekají různé akce nejen pro děti, ale i pro veřejnost. První takovou 
akcí bude „Uspávání broučků“. Tento program přiveze paní Inka Rybářová a 
bude určen pro děti a jejich rodiče. Vše by mělo proběhnout 26. září na zahra-
dě naší mateřské školy. O dění a plánovaných akcích vás budeme pravidelně 
informovat.                Za kolektiv MŠ Mgr. Hana Kubalová, ředitelka MŠ
   

Z E M Ě D Ě L S K É   Š K O L E 
V   O P O Č N Ě     J E   1 5 0   L E T

V 70. letech 19. století se Opočno pod Orlickými horami  stává místem, kde 
vzniká jedna z prvních zemědělských škol v Čechách. U jejího zrodu stojí 
Josef  kníže  Colloredo – Mannfeld, který v říjnu 1862 otevírá „samostatnou 
jednoroční školu rolnickou s vyučovacím jazykem českým pro syny selské“ 
(viz. kronika města Opočna). Po dvou letech však byla škola pro nezájem 
studentů zrušena. Znovuotevřena byla pak v roce 1896 pod názvem „rol-
nická škola“. V roce 1899 je k rolnické škole ještě otevřena „hospodyňská 
škola“ pro dívky. A zde tedy pokračuje 150letá historie zemědělského škol-
ství v Opočně, které trvá dodnes, ale již pod názvem Střední škola a Základ-
ní škola Nové Město nad Metují, pracoviště Opočno. Je samozřejmé, že za 
léta svého trvání prošla a prochází škola mnoha změnami, ale zemědělství 
je stále jejím stěžejním oborem. A proto si svoji historii a hlavně svoje slavné 
výročí chce škola připomenout v sobotu 13. října 2012  od 9 hodin ve svém 
areálu v Opočně. Pro širokou veřejnost a pro současné i bývalé absolventy 
školy  bude připravena nejen škola samotná, ale i výstava nové a staré země-
dělské techniky, lidový jarmark s tradičními zemědělskými výrobky, bohaté 
občerstvení a v odpoledních hodinách pak koncert dechové hudby Valanka 
a „Staré party“ z Dobrušky. Sobota 13. října by tak měla být důstojným při-
pomenutím jednoho velkého výročí jedné malé zemědělské školy v podhůří 
Orlických hor.                                                                             Mgr. Jana Melicharová

2 0   L E T   O P O Č E N S K É   B E S E D Y
( 1 9 9 2   –   2 0 1 2 )

Také další roky přinesly mnohá překvapení, ale hlavně vzácné hudební zážitky, 
jakými byl např. klavírní recitál  L. Klánského,  úspěšným byl i III. ročník festi-
valu Mladé varhany Opočno,  s velkým ohlasem se setkalo vystoupení soubo-
ru Bardolino s primáriem P. Fischerem, jakousi korunou byl koncert souboru 
Barocco sempre giovane se sólisty V. Hudečkem a klavíristkou J. Pěchočovou. 
Škoda, že vystoupení téhož tělesa BSG, tentokrát ale se zatím neznámými 
sólisty V. Vonáškem – fagot (vítěz Mezinárodní soutěže Pražské jaro) a J. Vo-
náškovou Novákovou – housle, se setkalo pouze se zdvořilým zájmem. Jejich 
vystoupení den dva na to na Pražském jaru si  získalo více pozornosti. Naopak 
zcela zaplněný děkanský kostel Nejsv. Trojice aplaudoval ve stoje Slavnost-
nímu koncertu z duchovní hudby Luboše Sluky Díkůvzdání. V premiéře za-
zněla v koncertním provedení i Missa Neratovensis. Miloň Čepelka přivedl ke 
svým 75. narozeninám do KND dechovou hudbu Valanku a její sólisty. A ještě 
maličkost: Hudební interpretační kurzy se nesly v duchu – V romantických 
mlhách, a Opočenská beseda se nově spolu s o.s.  Abakus podílela na Muzicí-
rování před Bašteckou bránou  23.12.1911 (Dechové kvarteto P. Ryšavého).
 Opočenská beseda také uspořádala několik výstav (Norsko ve fotografii 
Ing. V. Mareše,  výtvarníků P. Matušky, M. Poláka), besedy (J. Svěrák a film 
Akumulátor 1, hudební seminář I. Štrause, Napoleonské války a Opočno, Ca-
mel Trophy – setkání s přímým účastníkem J. Havlem), představila brněnské 
divadlo poezie Agadir, Divadlo hudby uvedlo Händelova Mesiáše, několik 
večerů bylo věnováno opočenskému rodáku, hudebnímu skladateli L. Sluko-
vi, ale i M. Čepelkovi. Ale jak už bylo zmíněno, těžištěm činnosti byl návrat 
koncertů vážné hudby do Opočna, který našel reálnou podobu a koncepci 
v projektu nazvaném Opočno hudební. Opočno vstoupilo do obecného  po-
vědomí nejen jako město s bohatou kulturní tradicí, ale  svým každoročním 
cyklem  koncertů vážné hudby OPOČNO HUDEBNÍ i jako město se stejně 
bohatou současností.  Svou činností přispíváme zejména k povznesení hu-
dební vzdělanosti a kultury města a regionu. Mimo jiné nás k tomu zavazují 
naši rodáci - hudební skladatel a pedagog Fr. Zd. Skuherský, V. Marel, P. Jos. 
Vorel, ze současných hudební skladatel Luboš Sluka, ale i vzpomínka na Jana 
Křtitele Vaňhala, který v Opočně dva roky působil jako varhaník (1758-59). 
Naším cílem je připomínat i další regionální skladatele, jakými jsou např. Hek, 
Voříšek, Jansa, Škroup,...
 Opočenská beseda byla ale také jedním z  iniciátorů záchrany zdevastova-
ného kostela P. Marie a jeho přeměny na městskou koncertní síň. Významně 
se finančně podílela (sbírky a benefiční koncerty) na zakoupení a restauraci 
původních varhan, její zásluhou byla restaurována socha sv. Josefa v areálu 
Starého hřbitova u kostela P. Marie (sbírky, benefiční koncerty a vítězný grant 
Nadace OF Opomíjené památky – padesát tisíc korun). OB nechala provést 
dendrologický průzkum dřevin a návrh parkové úpravy okolí kostela P. Marie. 
Pět let byla vydavatelem nezávislého čtrnáctideníku Opočenské noviny.
 Závěrem. Kulturní a společenské tradice Opočna, jakož i jeho současnost, 
jsou bohaté. Významně se na jejich zachování a rozvoji podílí i Opočenská 
beseda. Za uplynulých 20 let uspořádala mj. na 260 koncertů vážné hudby. 
Jak již zmíněno, prvním byl koncert souboru IL DULCI IUBILO, pořádaný 
v obrazárně zámku Opočno z iniciativy přípravného výboru Opočenské 
besedy 12.8.1992. Opočenská beseda je spolek (dnes nese úřední označení 
občanské sdružení), jehož činnost ho zařadila mezi Kluby přátel hudby.Tak 
či onak je to společenství lidí, které spojuje daný cíl a obětavost při jeho napl-
ňování.  Ustavující schůze Opočenské besedy se konala 11. září 1992. Tam 
byla také zvolena první rada ve složení:  Dagmar Dvořáková,  Jindřiška Ježdí-
ková, Ivo Kašpar,  Miroslav Polák,  Václav Rathouský. Předsedou Opočenské 
besedy byl zvolen Ivo Kašpar. Současnou (valná hromada 18.2.2011) radu 
Opočenské besedy tvoří: Ivo Kašpar, předseda OB, RNDr. Ilja Trebichavský, 
CSc.,  místopředseda (od 21.2.2002), Božena Tymichová, jednatelka (od 
2.3.2005), Naďa Pultarová, hospodářka (od 13.1.1995), Ing. Jiří Hofman, 
člen (od 25.1.1996). V radě OB v uplynulých letech různou dobu pracovali 
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Václav Rathouský, Jindřiška Ježdíková, Bohuslav Tymich a Josef Krejča.  Také 
revizní komise má po  léta stabilní složení: Jaroslava Dragounová, Ing. Miro-
slava Chudá, Ing. Václav Mareš,CSc. Ale těch, kteří se o Opočenskou besedu, 
její tvář a  renomé zasloužili, je mnohem víc.  Jim všem patří uznání, není-liž 
pravda, pane doktore Mühlsteine. Miloši!
 Sloužíme, leč čas pracuje proti nám a kývá tak dalším ze tří nutných pilířů. 
Nutných k tomu, aby se stavba nezhroutila. Jsou jimi: zájem publika o naše 
koncerty vážné hudby, ochotní a schopní lidé myšlence sloužit, pochopení 
mecenášů. Na nezájem o naše koncerty si stěžovat nemůžeme. A tak věříme, 
že osud Opočenských hudebních sobot nás nepotká. Zatím. (Pozn. - v roce 
1950 skončily pro klesající zájem publika, nedostatek finančních prostředků, 
ani se nenašel, kdo by v jejich pořádání pokračoval.)
 Samozřejmě  i na rok 2012, 2013... má  Opočenská beseda připravený 
cyklus koncertů vážné hudby OPOČNO HUDEBNÍ (viz www.opocno.cz). 
Setkání s krásou, duchem a uměním hodným toho slova, a v neposlední řadě - 
s přáteli, s cílem „sdružovat občany ku společenskému soužití“!

Ivo Kašpar(Opočno, květen 2012)
Prameny:
PhDr. Erik Bouza  - Opočno a jeho hudební tradice
Zbyněk Mokrejš – Hudební život v Opočně
Kronika města Opočna
materiály Opočenské besedy

S E Z N A M T E   S E ,   P R O S Í M

je jedno ze zdvořilých vyzvání, které mnozí z nás poprvé, někteří též napo-
sledy, slýchali v tanečních. Dodnes vnímáme noblesu výzvy, že TA či TEN 
by neměli ujít naší pozornosti. Tu a tam ho používám, dokonce jednou
 i v Opočenských novinách. Tenkrát i teď v okamžiku, kdy se mi zdá, že  opo-
čenská (hudbymilovná) veřejnost propásla příležitost setkat se (tentokrát 
na koncertním pódiu) s hvězdami první velikosti. Nejen uměleckými, ale 
i člověčími. Domníváte-li se, že mluvím o koncertu, na kterém vy-
stoupili Felix Slováček jr., jeho profesor Jiří Hlaváč a klavírista Ja-
kub Uhlík, uhodli jste. Z nich jsem si vybral pana profesora Hlavá-
če. Volbu pochopíte, neztratíte-li trpělivost a dočtete moje řádky do 
konce. Protože většině z vás ušel jeho autentický výkon na klarinet, alt-
saxofon a zasvěcený výklad na podiu, ostatně jak by neušel, když sál 
KND má necelé dvě stovky míst, dovolte jeho (velmi zkrácený) umělecký 
životopis, abyste si uvědomili, kdo mj. poctil svou návštěvou Opočno.
 Klarinetista Jiří Hlaváč je stálicí naší hudební scény už po tři desetile-
tí. Po studiu na  brněnské konzervatoři absolvoval Hudební fakultu AMU 
v Praze. Velmi brzy získal pověst mimořádně iniciativního komorního hráče 
a sólisty špičkových kvalit. V průběhu své koncertní kariéry absolvoval více 
než 5 000 vystoupení ve 43 zemích Evropy, Ameriky, Asie, Afriky, Austrálie. 
Hrál na prestižních mezinárodních festivalech v Berlíně, Vídni, New Yorku, 
Moskvě, Amsterodamu, Oslo, Havaně, Bukurešti, Lisabonu, Madridu, So-
fii, Paříži, Mnichově, Bostonu, Madridu  aj.
Od roku 1982 je prof. Hlaváč členem Českého dechového tria a působí i jako 
komorní partner nebo sólista s řadou dalších špičkových interpretů, komor-
ních souborů  nebo orchestrů. Jeho repertoár zahrnuje díla všech slohových 
období, významně je zastoupena hudba 20. století a též hudba na pomezí 
vážné hudby a jazzu. Je držitelem mnoha prestižních ocenění, autorem řady 
skladeb klasické i jazzové hudby, nahrál stovky titulů sólové a komorní li-
teratury pro rozhlasové, televizní a gramofonové společnosti v tuzemsku i 
zahraničí.
 Tolik velmi stručné curriculum vitae Jiřího Hlaváče. 
A pan profesor Jiří Hlaváč byl tím, kdo nám napsal: 
Vážený pane Kašpare,
zdravím Vás a ještě jednou chci poděkovat za přípravu a zajištění našeho 
včerejšího koncertu (pozn. 10. 8. 2012). Věřte, že za čtyřicet let koncertní čin-
nosti mám srovnání s pořadateli u nás i v zahraničí a mohu posoudit leccos. 

Kvalitu publika, zázemí pro umělce, klavíry i sály. Tady mohu zodpovědně 
říci, že vše máte na vysoké úrovni. Co bych zmínil nad jiné, je kvalita a ochota 
Vás pořadatelů a špičkový sál v Kodymově národním domě. Je tam výborná 
akustika, klavír a také zázemí v šatnách i příslušenství. Jsem rád, že u nás 
i v době, kdy jsou finanční potíže na každém kroku, jsou místa, která si stále 
uchovávají společenskou noblesu a profesionalitu. Gratuluji Vám a zároveň 
přeji skvělé posluchače, jaké jsem poznal při našem koncertu. Mějte se moc 
hezky a buďte hodně zdráv.
S pozdravem a potěšením srdečně
prof. Jiří Hlaváč 
 Slova pana profesora nás velmi potěšila a povzbudila. A dokonce ještě 
víc: inspirovala nás k úvaze vrátit Kodymův národní dům mezi koncertní 
síně Opočna. Podmínky, jak jste si přečetli, máme: sál s výbornou akusti-
kou (potvrzenou mnoha umělci), komfortní zázemí (včetně parkoviště 

„u nosu“)  jak pro umělce, tak pro publikum, nesrovnatelné s kterýmkoliv 
z našich koncertních sálů. 
 Tak co ještě zbývá k tomu, aby opočenské publikum našlo cestu do Ko-
dymova národního domu? Genius loci? Je pravdou, že Mariánský kostelík 
a zámecká obrazárna jsou na tom líp, víc lákají. Ale není současně pravdou, 
že onoho ducha místa spoluvytvářejí i umělci svým projevem, publikum 
svou účastí, ale třeba tolik vzpomínané Hudební soboty, hudební tradice 
města? KND by jako jediný vytápěný sál dovolil prodloužit (v našem přípa-
dě koncertní) sezónu. Specifický problém mají i pořadatelé, a to s kapacitou 
sálu. Pokud přijde do Mariánského kostelíka či obrazárny na sedmdesát 
osmdesát lidí, je plný dům, sál KND se svou kapacitou 150 – 200 míst je při 
stejném počtu poloprázdný. (Na druhém místě je jeho kapacita malá na to, 
aby dovolila pozvat např. DJC). Ale to se dá zčásti vyřešit volbou programu. 
Klavírista  Jakub Uhlík s uznáním hovořil o klavíru (stejně jako o něm léta 
mluví např. hudební skladatel Luboš Sluka). Při jeho restaurování by zde 
bylo možné s úspěchem uvádět např. klavírní recitály našich, ale nejen na-
šich, koncertních umělců. Ale to je běh na dlouhou trať. Nemůže to však být 
důvod, proč bychom se do něj s podporou Města, škol, mecenášů, hudby-
milovné veřejnosti z Opočna i širšího okolí neměli pustit. Jde totiž o příspě-
vek, a to rozhodující, k řešení krize společnosti, protože už i největší tupci 
z našich politiků a mocných začínají chápat, že se dnes jedná především 
o záležitost mravní, o krizi ducha. A pokud nám to bude jedno, potom mlč-
me, nemáme právo  nadávat na poměry.                       Ivo Kašpar
P.S.
Včera (10.9.2012) na veřejném jednání zastupitelstva přislíbil pan starosta 
přítomné veřejnosti (nám třem, respektive čtyřem), že členové zastupitel-
stva znovu zváží svoje rozhodnutí umístit na panelech (po výstavě F. Kupky)  
v MK stálou výstavu slavných rodáků a osobností, které svým celoživotním 
postojem a svým dílem udělaly hodně pro dobré jméno našeho města a oko-
lí, a budou hledat jiné umístění panelů než v této sakrální stavbě.
Také okolí kostelíka má být pojednáno citlivě. Sice jsem se poněkud lekl, 
když se v ON psalo  „budeme pokračovat v duchu Trčkova náměstí, bude 
zde dlážděný přístup a okolí kostelíka bude v mlatovém povrchu“. Uklidnil 
mne pohled na projekt, kde nechybí zelená plocha. Děkuji.                 IK

O D H A L E N Í   P A M Ě T N Í   D E S K Y 
P Á T E R A   J O S E F A   V O R L A 

Mezi naše slavné rodáky patří P. Josef Vorel (1801 – 1874), kněz, budi-
tel a hudební skladatel. V loňském roce jsme si připomněli jeho kulaté 
výročí, od jeho narození uplynulo 210 let. Opočno předminulého sto-
letí mu vzdalo úctu pamětní deskou, která byla na jeho rodném domku 
slavnostně odhalena na konci srpna roku 1881. 
 Také současné Opočno si váží svých rodáků a významných osobností, 
které byly nebo jsou s jeho historií či dneškem spojeni. A tak se pamětní 
deska, na které již bylo hodně znát, že tu je s námi 131 let, dočkala své-
ho zrestaurování. Její slavnostní odhalení nás v okamžicích, kdy píšu 
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tyto řádky, teprve čeká. Proběhne ve středu 26. září. Tyto noviny vyjdou 
27. září, takže až je budete číst, bude se z obnovené pamětní desky 
dům čp. 28 radovat už celý jeden den. A protože se Josef Vorel narodil 
13. listopadu, budou příští ON, které vyjdou 8. listopadu, vhodnou 
chvílí pro článek o průběhu slavnostního odhalení a posvěcení „sta-
ronové“ pamětní desky P. Josefa Vorla. Věřím, že slavnost bude stejně 
krásná jako v tom století předminulém.
 Na závěr mi dovolte, abych poděkovala ZUŠ Opočno, která na zre-
staurování této pamětní desky věnovala část výtěžku z adventních kon-
certů pořádaných v loňském roce. Moc děkujeme. 

   S vámi všemi se těším na další setkávání. Šárka Škrabalová.

k a l e n d á ř   a k c í   —

Ř Í J E N   2 0 1 2

 Od 22. září do 31. října 2012 na prvním nádvoří zámku Opočno
— STÁLÁ EXPOZICE OPOČENSKÝCH RODÁKŮ
 Expozice věnovaná rodákům Františku Kupkovi a Luboši Slukovi.
 POZOR - 8. října DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
 Pořádá město Opočno.

 Od 25. září do 2. listopadu 2012 Městská knihovna Opočno
— VÝSTAVA  „JAK SE DĚLÁ KNIHA“
 Výstava mapuje vznik knihy „Cesta do Vesmíru“ a je doplněna 
 o fotografie historických knihařských strojů.
 Pořádá Městská knihovna Opočno.

 úterý 2. října 2012 od 18 hodin v Městské knihovně Opočno
— SETKÁNÍ S REGIONÁLNÍMI SPISOVATELI
 Autorské čtení.
 Pořádá Městská knihovna Opočno.

 středa 3. října 2012 od 18.30 hodin v KND 
— POVÍDÁNÍ O ZNACÍCH NA DOMĚ POŠTY II.
 Pokračování úspěšné přednášky  RNDr.  Renaty Pavlíčkové.

 neděle 7. října 2012 od 16 hodin v KND
— MEZINÁRODNÍ HUDEBNÍ FESTIVAL F. L. VĚKA
  Ludmila Peterková- klarinet, Bennewitz quartet
 Předprodej lístků v IC Opočno.
 Pořádá město Opočno a město Dobruška.

 čtvrtek 11. října – 13. října 2012
— 45. SETKÁNÍ SOKOLNÍKŮ S MEZINÁRODNÍ ÚČASTÍ
 Akce se uskuteční na nádvoří opočenského zámku a v přilehlých  
 lesích. Více na www.opocno.cz nebo www.sokolnictvi.net
 Pořádá klub sokolníků ČMMJ.

 sobota 13. října 2012 od 9 hodin v areálu Střední školy v Opočně
— 150. VÝROČÍ ZALOŽENÍ HOSPODÁŘSKÉ ŠKOLY V OPOČNĚ
 Střední a Základní škola Nové Město nad Metují - pracoviště  
 Opočno vás srdečně zve na oslavy školy, které probíhají v jejím  
 areálu. Občerstvení zajištěno.
 Více na www.opocno.cz.

 neděle 14. října 2012 od 16 hodin 
 v děkanském kostele Nejsvětější Trojice

— KONCERT DUCHOVNÍ HUDBY 
 ANT. REJCHA: TE DEUM LAUDAMUS
 POLYFONNÍ SDRUŽENÍ NOVÉ MĚSTO NAD METUJÍ 
 Pořádá Opočenská beseda.

 úterý 16. října 2012 od 17.30 hodin v městské knihovně
— IZRAEL – ZEMĚ MNOHA TVÁŘÍ
 Živě komentované video pana RNDr. Petra Rybáře.
 Pořádá Městská knihovna Opočno.

 čtvrtek 18. října 2012 od 19 hodin v KND
— BESEDA S MEDOU MLÁDKOVOU
 Moderuje Václav Moravec.
 Vstupné zdarma. Nutná rezervace v IC Opočno.
 Pořádá město Opočno.

 pátek 26. října 2012 od 19.30 hodin v KND
— A KOUKEJ VRÁTIT TO PYŽAMO!
 Divadelní představení v podání ochotníků F. A. Šubert z Dobrušky.
 Vstupné: 90 Kč, předprodej v IC Opočno.
 Pořádá město Opočno.

 pondělí 29. října 2012 od 18 hodin v městské knihovně
— AUTORSKÉ ČTENÍ MILONĚ ČEPELKY
 Program k oslavě 110 let působení knihovny v Opočně.
 Pořádá Městská knihovna Opočno.

 Od 1. října do 13. října 2012 v Informačním centru Opočno
— VÝSTAVA K 65. VÝROČÍ HOKEJE V OPOČNĚ
 Pořádá HC Opočno. 

ŽÁDOST O POMOC
Hledá se krásný, souměrně rostlý, jehličnatý strom pro 
umístění na náměstí ve vánočním období.
Pokud o nějakém víte, ozvěte se na:
 stojanova@mu.opocno.cz, nebo 725 475 557

P Ř Á N Í   N E J E N   P R O   P A N A 
I V O   K A Š P A R A 

Občas jsem se svých známých zeptal, kolik bylo v Opočně spolků. Patnáct? 
Dvacet? Nikdo to neuhádl! Já jich napočítal asi 45 a k tomu ještě 5 spole-
čenství, ale přesné to stejně není. Tyto spolky jsou ale cenným svědectvím 
o tom, jaký byl společenský život v Opočně. Jak kvetla kultura, sport, jaké 
zájmy opočenští občané měli. To spektrum je neobyčejně široké a svědčí 
také o značné kulturní úrovni města. Stačí zmínit pouze jeden, vlastně troj-
jediný spolek. Besedu měšťanskou, občanskou a opočenskou. Následovaly 
po sobě, jinak se jmenovaly, ale cíl měly společný – podporovat kulturu v 
mnoha oblastech (koncerty, přednášky, dobročinnost aj.).
 Druhá světová válka přerušila činnost Občanské besedy a ani po ní už 
nebyla obnovena. Teprve v roce 1992 se sešla skupinka osvícených kultur-
ních nadšenců, kteří založili Opočenskou besedu. Už tehdy byl předsedou 
zvolen Ivo Kašpar, který je jím dodnes.
 Ale zanechme historie a pokusme se jenom letmo přehlédnout tu žeň 
uplynulých dvaceti let. I když Opočenská beseda oproti Besedám dří-
vějším jaksi „zúžila“ svoji působnost převážně na vážnou hudbu, toto 
její dílo je úctyhodné nejen velkým rozsahem, ale zejména vysokou 
dramaturgickou úrovní. Ta je dokonce ve srovnání s podobnými měs-
ty, jako je Opočno, obdivuhodná. Proč? Ptáte se… Protože se v Opočně 
zjevil člověk, kterému se kultura stala přirozenou potřebou a byl ochoten 
a také schopen pro ni obětovat svůj volný čas i pohodlí. S vděčností, ale i 
s pocitem studu zjišťujeme, co všechno vlastně pro nás Ivo Kašpar za 
těch dvacet let obětoval a vykonal. Zaslouží si veliký náš dík a obdiv!
Úspěšný, leč osamělý běžec, také bude muset jednou někomu štafetu 
předat. Mysleme na to, ale dávat rady nikomu nebudu. Z hudební his-
torie Opočna je však zřejmé, že hlavními aktéry v činnosti hudebních 
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spolků i pořádání koncertů bývali ředitelé či učitelé škol. Ředitel Jindřich 
Šob byl sbormistrem „Vorla“ (prý byl ve styku s Bedřichem Smetanou), 
jeho následovníkem se stal učitel František Kuchař, sbormistrem „Mla-
dy“ byl mnohá léta řídící učitel Jaroslav Klimeš, dirigentem orchest-
ru „Vorla“ byl obětavý učitel a znamenitý tenor Antonín Kraus. Jejich 
činnost nepolevila, i když po založení opočenské hudební školy se po-
řádání koncertů vážné hudby ujali postupně všichni počáteční ředitelé – 
J. V. Kratochvíl, Josef Vedlich a Josef Kovaříček (opočenské Hudební sobo-
ty).
 A co nás milý jubilant, předseda Opočenské besedy? Ten měl přec mno-
ho společného se školou. Vzpomínáte? A mimo jiné je velmi pozoruhodným 
také tím, že ačkoliv nehraje na housle ani na basu, muzice rozumí velmi 
dobře. 
 Poděkujme mu za všechno, co pro nás i za nás vykonal, a popřejme mu 
nejen vše nejlepší a nejkrásnější do budoucích let, ale také aby mohl, až při-
jde čas, tu štafetu, kterou nese pro nás už tolik let, vůbec někomu předat. 
                   Luboš Sluka, Praha 16. září 2012
 

Základní škola Opočno za finanční podpory města 
Opočna připravuje další kurz pro SENIORY 

S POČÍTAČEM V KAŽDÉM VĚKU

Rozsah kurzu: 10 lekcí (1x týdně středa 14.15 - 15 hodin )
Termín konání: říjen – prosinec 2012 

Náplní lekcí bude například: Seznámení s počítačem 
Práce v textovém editoru MS Word 

Práce na Internetu 
Tvorba e-mailové schránky a práce s e-maily 

Přihlásit se můžete osobně nebo telefonicky
 v ředitelně školy do 10. 10. 2012. 

Telefonní číslo pro přihlášení je 494 668 396. 
Kurz je zdarma. 

V kurzu může být maximálně 15 seniorů, v případě 
většího zájmu bude brán zřetel na pořadí přihlášek. 

Předpokládaný termín první lekce: 17.10. 2012 
v PC učebně budovy č. p. 313 (u pošty). 

Na první lekci si s sebou přineste psací potřeby a přezůvky.

Z A J D E M   N A   P I V K O ? 

Kdo by tuhle otázku neznal. Odpověď bývá kladná, občas se z pivka vyklube 
tzv. „pětipívo“ atd., ale to už záleží na nátuře. Jedno je jisté. V sobotu 1. září 
si na otázku, zda zajdeme na pivko, odpovědělo kladně nejméně 235 lidí. 
 Takový byl totiž úctyhodný počet návštěvníků prvního ročníku Pivních 
slavností v Opočně. Pořadatelem byl HC Opočno, takže akce proběhla na 
zimním stadionu, ale zima nebyla nikomu. Ne že by bylo přímo vedro, nic-
méně trocha ochlazení, které počasí přineslo, nikomu nevadila. Při dobrém 
pivu, kdy se o zábavu staraly nejen hudební skupiny, ale také všichni pořa-
datelé, byla dobrá nálada doslova na všech frontách. O kvalitě doprovodné-
ho programu svědčí i to, že hudební skupina JUMPING DRUMS (pražská 
bubenická škola) dokázala zvednout návštěvníky od rozpitých půllitrů!!! 
Před pódiem se tak vytvořila skvělá atmosféra, kterou si vychutnaly i děti, 
mohly si totiž zabubnovat.
 O kvalitě piva svědčí zase to, že se všichni (ti dospělí) ke svým půllitrům 
vrátili!!! A jaká  piva se při prvním ročníku představila? Dobrušský Ram-
pušák, havlíčkobrodský Rebel, humpolecký Bernard a náchodský Primátor. 
Bylo tedy z čeho vybírat. Danielu Trubačovi, jednomu z organizátorů, jsem 

položila dvě důležité otázky. Které pivo chutnalo nejvíc a zda se na zimním 
stadionu počítá s Pivními slavnostmi 2013.  
 Odpovědi jsou příjemné, obzvlášť ta druhá. Nejvíce se pil Bernard 
a s dalšími slavnostmi se počítá! Takže se milovníci dobrého moku mohou 
těšit, že si příští rok opět ochutnají nějaké to dobré pivko či pětipivko, mož-
ná i při trochu jiném programu. Víc už mi hokejisté neprozradili, ale každý, 
kdo na jejich akce chodí, ví, že program je vždycky výborný.                  
                          dm

O T E V Ř E N Í   E X P O Z I C E 
O P O Č E N S K Ý C H   R O D Á K Ů

Dne 21. 9. 2012 proběhlo slavností otevření stálé expozice opočenských 
rodáků Františka Kupky a Luboše Sluky. Tato expozice obsahuje vedle řady 
reprodukcí děl Františka Kupky i ukázku z díla světoznámého hudebního 
skladatele a čestného občana města Opočna Luboše Sluky. O vytvoření ex-
pozice tohoto druhu a rozsahu usilovalo město Opočno již před mnoha lety, 
a proto jistě stojí za vaši návštěvu. Expozice je umístěna na prvním zámec-
kém nádvoří a její provozní doba je denně mimo pondělí od 9 do 16 hodin. 
Výjimkou je pondělí 8. 10. 2012, kdy je pro vás připraven den otevřených 
dveří se vstupem zdarma. 
 Přejeme vám příjemné zážitky z návštěvy tohoto jedinečného prostoru, 
který se nám podařilo pro vás připravit.

Mgr. Renáta Černá, tajemnice

P Ě Š Í   Z Ó N A   O Ž Í V Á ? 

To zatím není jisté, nicméně každé rozšíření její nabídky je vítáno. Pro 
Opočeňáky a příležitostné návštěvníky města je příjemné, když mají 
z čeho vybírat. Na Trčkově náměstí mohou  poobědvat v penzionu 
Podloubí, a když se rozhodnou na odpolední kávu změnit „lokál“, 
mohou zajít o pár metrů níže. Paní Ulrichová zde otevřela Sun Cafe. 
 „V žádném případě nechci přebírat zákazníky panu Dolkovi, proto se 
chci orientovat na jinou nabídku. Tu však teprve tvořím a ráda ji předsta-
vím v příštích ON. Ale zároveň zde chci pořádat akce, které mohou být pro 
Opočno zajímavé,“ nastínila své plány Milena Ulrichová.
 Na dvě nejbližší akce se tak můžeme těšit už začátkem října. V pá-
tek 12. 10. je připraveno Malování rodičů s dětmi, které povede Lenka 
Tauchmanová, příjemné odpoledne začne v 15 hodin. „Nejedná se pou-
ze o malování. Na základě kreseb, které děti namalují, je Lenka schopna 
poznat pocity dítěte, což může být pro rodiče určitě přínosné,“ přiblížila 
Milena Ulrichová. Další akce bude opět s Lenkou, ale tentokrát víkendová. 
Ve dnech 13. 10. (celý den) a 14. 10. (dopoledne) zde bude probíhat výuka 
automatické kresby zaměřené na páteř.                                     dm

C O   M Á   S P O L E Č N É H O 
D O B R U Š S K Ý   F E S T I V A L 

S   O P O Č N E M ?

Už v neděli 30. září se v Dobrušce rozjede Mezinárodní hudební festival 
F. L. Věka. S Opočnem toho má společného více, než se na první pohled 
zdá. Letošní druhý ročník je totiž rozšířen, koncerty se nekonají pouze 
v Dobrušce, ale jeden zamíří do Nového Města nad Metují a jeden do 
Opočna. Zvolení tohoto pomyslného trojúhelníku není náhodné. 
 „S jménem Františka Ladislava Heka, románového Věka, jsou spoje-
na všechna tři města. Hek měl k Opočnu blízko, protože Dobruška pat-
řila do opočenského panství a úřady, s nimiž  často jednal, byly v Opočně. 
V Novém Městě se zase točila velká část televizního seriálu,“ vysvětlil 
varhaník Pavel Svoboda, jeden z hlavních pořadatelů festivalu, rodák 
z Valu.  
 Zároveň však uvedl vzpomínku, která s Opočnem rovněž souvisí. „Jako 
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student pardubické konzervatoře jsem v pátek jezdil přes Opočno domů. 
Pravidelně jsem vídal Opočeňáky, jak kráčí slavnostně oblečeni na koncert. 
Věděl jsem, že tu probíhá cyklus Opočno hudební, a trochu jsem záviděl. 
V Dobrušce byly koncerty také, ale bylo jich méně, s pravidelným cyk-
lem se to nedá srovnat. Už tenkrát jsem si říkal, že by si Dobruška něco 
podobného také zasloužila,“ vzpomíná Pavel Svoboda. Od té doby se 
hodně změnilo, dnes je Pavel držitelem mnoha ocenění, koncertuje 
u nás i v zahraničí, ale na svůj kraj nezapomíná. Dlouhá léta pomáhá 
Opočenské besedě s dramaturgií cyklu koncertů vážné hudby OPOČ-
NO HUDEBNÍ, dnes je duchovním otcem Mezinárodního hudebního 
festivalu F. L. Věka v Dobrušce, který se s opočenským krásně doplňuje. 
Začíná totiž v dobu, kdy ten náš končí. Přinese celkem osm koncertů 
v době od 30. září do 25. listopadu. 
 Opočno je na řadě v neděli 7. října. Od 16 hodin vystoupí v KND 
Ludmila Peterková, česká klarinetistka, laureátka mezinárodní soutě-
že Pražské jaro 1991, spolu s Bennewitzovým kvartetem, které vzniklo 
v roce 1998 na pražské AMU. Toto kvarteto získalo mnohá ocenění, z 
nichž je asi nejvýznamnější první cena na slavné soutěži Premio Paolo 
Borciani v Itálii. 
 Pro informace o dalších koncertech nemusíte do Dobrušky, najdete je 
i v našem IC nebo na www.mhf-vek.cz. V IC je možné koupit také vstupen-
ky na některé koncerty nebo abonentku na všechny. Program koncertů je 
překrásný a pokud vám někdo řekne, že na Mezinárodním hudebním fes-
tivalu F. L.Věka zazní i velkolepé Mozartovo Requiem, můžete mu klidně 
věřit!                                                                                                           dm 

M U Ž I   A   -   1 . B   t ř í d a   s k .   B

4. kolo – 1. září
Opočno – Třebeš 2:5 (1:3) B: Krulich Jaromír (z penalty), Po-
lák Ondřej

V tomto utkání bylo naším cílem odčinit debakl z Police, ale na-
razili jsme na mladé a ambiciózní mužstvo Třebše, které předvá-
dí moderní a rychlý fotbal. Tradičně jsme zaspali začátek a bě-
hem úvodních třech minut jsme prohrávali 0:2! Když jsme se z 
úvodního šoku částečně vzpamatovali, nevyužili jsme dvě šance 
Ondrou Přibylem a Patrikem Gáborem. Naopak znovu jsme po 
rychlém kontru inkasovali potřetí a o osudu zápasu se zdálo být 
rozhodnuto. Jiskřičku naděje vykřesal ještě gólmanem Kruli-
chem proměněný pokutový kop. Ve druhém poločase jsme hned 
v úvodu utkání ještě zdramatizovali kontaktní brankou Ondry 
Poláka na 2:3 a ještě jeho vzápětí nastřelenou tyčkou. To však 
bylo z naší strany vše. Konec utkání jsme dohrávali už jenom o 
deseti hráčích, protože kvůli křečím odstoupil Polák a naše stří-
dačka v té chvíli již zela prázdnotou. Třebeš přesilovku využila a 
dařilo se jí ještě dvakrát skórovat po průnicích do naší otevřené 
obrany. 
5. kolo – 8. září
České Meziříčí – Opočno 2:1 (1:1) B: Jelen Lukáš
Od úvodu utkání jsme domácí zatlačili k jejich brance, ale ký-
žený gól se nám vstřelit nepodařilo. Naopak domácí hráči se po 
ojedinělé akci dostali do naší šestnáctky a po faulu šli z nařízené 
penalty do vedení. Zasloužené vyrovnání zařídil ještě do poloča-
su utěšenou střelou Lukáš Jelen. Ve druhé půlce zápasu se hra 
vyrovnala, jediné, co zůstalo, byla naše pokračující střelecká ne-
mohoucnost. Druhá branka v naší síti znamenala pro náš tým 
další porážku a propad na poslední místo v tabulce.
6. kolo – 16. září
Dobruška B – Opočno A 2:4 (2:2) B: Jelen Lukáš, Pfeifer Da-
niel, Polák Ondřej
Naše letošní první vítězství se nerodilo lehce. Do vedení jsme šli 
po rohu Ondry Přibyla a následné nechytatelné hlavičce Lukáše 
Jelena. Z vedení jsme se však dlouho neradovali a nerozhodný 
poločasový výsledek nevěstil po dosavadních zkušenostech nic 
dobrého. Druhý poločas však svoji hrou dopředu oživil střídající 
Odra Polák, který nám dvěma brankami zajistil premiérové tři 
body. Za pozitivní můžeme považovat i návrat Dana Pfeifra z 
hostování v Hradecké Olympii.

4. kolo – 2. září
Opočno B – Slatina 5:3 (4:2) B: Jelen Lukáš 2, Šafář Michal, 
Gábor Patrik, Školník Martin
5. kolo – 9. září
Albrechtice B – Opočno B 1:2 (1:1) B: Šafář Michal, Schej-
bal Michal
6. kolo – 16. září
Dobruška C – Opočno B 5:2 (3:1) B: Gábor Patrik 2

2. kolo – 10. září v Opočně
Opočno – Solnice 4:7 (1:2) B: Brožek Matouš 2, Vejrová Ane-
ta, Prostředník Lukáš
3. kolo – 17. září v Opočně
Opočno – Doudleby 13:0 (3:0) B: Brožek Matouš 6, Bo-
huňovský Benjamín 2, Lhotský Dominik 2, Pago Martin, Ho-
lub Michal, Prostředník Lukáš

1. kolo – 8. září v Opočně
Opočno – Solnice 2:2 (1:1) B: Doucek Denis 2
Opočno – Solnice 0:3 (0:1)

ročník XV. (XXII.) — číslo 12 | strana 11

F O T B A L O V É  Z Á P A S Y

M U Ž I   B   -   O k r e s n í   p ř e b o r   I I I .   t ř í d y

M L A D Š Í   Ž Á C I   –     O k r e s n í   p ř e b o r

S T A R Š Í   P Ř Í P R A V K A   –     O k r e s n í   p ř e b o r



nosti, se odehrával v poklidném tempu a kluci měli možnost si 
vyzkoušet různé herní situace.
Druhý zápas byl již velice vyrovnaný a kluci museli opět zabrat 
naplno, aby dotáhli zápas do zdárného konce.

POHÁR OPOČENSKÉHO BARONA 2012
Rekordních 24 dvojic se přihlásilo pořadatelům z HC Opočno 
do 5. ročníku míčového sedmiboje. V neděli 9. září se v ranních 
hodinách rozběhly soutěže v téměř desetihodinovém marato-
nu soubojů v jednotlivých disciplínách. Putovní pohár si na-
konec  odvezla dvojice Aleš a Kamil Vláškovi z Nahořan, kteří 
se v poslední soutěži – tenise, dokázáli bodově dotáhnout na 
domácího Daniela Michla s Michalem Školníkem. O prvenství 
rozhodlo nakonec více vítězství v jednotlivých disciplínách. Na 
třetím místě se umístil držitel již třech titulů v této soutěži – 
Vladislav Černík s Janem Čudou. 

Podrobnější informace včetně komentářů získáte na interne-
tových stránkách

www.hokej.opocno.cz
www.fotbal.opocno.cz

Miloš Kopecký
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1. kolo – 2. září v Častolovicích
První zářijovou neděli sehráli naši nejmladší fotbalisté první 
mistrovská utkání v Častolovicích s těmito výsledky:
Opočno – Častolovice 0:1
Opočno – Rychnov B 6:0 B: Serbousek 2, Kahanec 2, Kafka, 
Michalík
Na začátku byla ještě znát nerozehranost po prázdninové pře-
stávce, která se postupem času vytrácela. Kluci začali více tvo-
řit hru a nebáli se jít do souboje jeden na jednoho. 
Ukázkové bylo zakončení Dominika Kafky, který svůj únik od 
vlastní branky  zakončil gólově. Své první mistrovské utkání 
odehrál nejmladší účastník našeho výběru Jonáš Prostředník 
a vedl si výborně. 
2. kolo – 8. září v Č. Meziříčí
Opočno – Solnice 1:1 B: Michalík M.
Opočno – České Meziříčí 0:1
První zápas byl velice vyrovnaný. Díky výborně chytajícímu 
Maxovi Peterovi skončil zápas nerozhodným výsledkem!
Druhý zápas měl stejný průběh, ve druhém poločase jsme si 
dali smolný vlastní gól a již jsme nedokázali skórovat. 
3. kolo – 15. září v Opočně
Spartak Opočno – TJ Velešov Doudleby 15:1(8:0) B: Micha-
lík 4, Paseka 3, Dvořák 3, Sobotka 3, Kafka 2
Opočno – Týniště 2:1(2:0) B: Paseka, Dvořák
První zápas s nováčkem soutěže, který teprve získává zkuše-
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